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Koně z Ryzáčku pomáhají postiženým
organizace, která poskytuje
hiporehabilitace zájemcům z
řad dětí, dospělých a seniorů.
Pod pojmem hiporehabilitace
rozumějme terapeutické ak-
tivity prováděné prostřednic-
tvím kontaktu člověka s ko-
něm.

V roce 2006, kdy vzniklo na-
še sdružení, jsme tuto činnost
začínali provádět pomocí je-
diného koně, klisny českého
teplokrevníka Keily.

Postupem času se podařilo
rozšířit náš koňský tým o dal-
ší členy různých plemen (slez-
ský norik Aron, českomorav-
ský belgik Filly, Pura Raza
Espaňola Riva, anglický pl-
nokrevník Chermín a Anys).
Různých plemen proto, jeli-
kož pro každého klienta je
vhodné jiné plemeno koně.

Laicky řečeno, pro malé dí-
tě je vhodnější anglický plno-
krevník, štíhlý, svalnatý kůň,
s jemnější stavbou těla. Pro
dospělého člověka je naopak
vhodnější norik nebo belgik,
protože je to kůň s robustnější
stavbou těla.

Fyzioterapeut nebo psy-
cholog na základě vyšetření
klienta určí, který kůň je pro
daného člověka nejvhodnější.
Pro hiporehabilitace může být
využíván pouze zdravý kůň s
velmi klidnou, vyrovnanou a
přátelskou povahou.

Každý z našich koní prošel
dlouhodobým speciálním vý-
cvikem pomocí metody přiro-
zené komunikace, intenzivní
prací s koněm v jízdárně i v te-

rénu a výcviku koně na dvou
lonžích (kůň se učí být veden
zezadu vodičem).

I když je kůň zařazen do pro-
gramu hiporehabilitace, pra-

cuje se s ním intenzivně po ce-
lý rok, aby byl v dobré fyzické
i psychické kondici, která je
pro kvalitu poskytovaných
služeb velmi důležitá.

Práce, kterou koně odvádě-
jí, je velmi náročná, a proto se
jim tým pracovníků snaží vy-
tvořit co nejpřirozenější pod-
mínky, mezi které patří mimo

jiné pastevní ustájení a speci-
ální metoda strouhání kopyt.

Občanské sdružení Ryzá-
ček sestává z odborného týmu
lidí se znalostmi a zkušenost-
mi v práci s koňmi, v oborech
fyzioterapie a psychologie. Do
týmu našeho sdružení také
patří asistent pro hiporehabi-
litaci, projektový manažer,
koordinátor projektu a vodič
koní pro hiporehabilitace.

Provoz sdružení je zajišťo-
ván převážně z finančních da-
rů soukromých osob a firem,
dotacemi nadačních fondů a
příspěvků z měst, obcí a kraje.
V loňském roce se nám poda-
řilo získat finanční prostřed-
ky na realizaci dvouletého
projektu Můj přítel kůň z Pro-
gramu švýcarsko-české spo-
lupráce.

V rámci hiporehabilitace
nabízí OS Ryzáček naučný
program pro děti Ahoj, já jsem
kůň, hipoterapie a aktivity s
využitím koní.

Našim cílem je napomáhat
integraci nejen zdravotně
znevýhodněných osob do spo-
lečnosti prostřednictvím hi-
porehabilitace, ale také roz-
víjet jejich osobnost, pozitiv-
ně ovlivnit vytváření a posi-
lování morálních vlastností,
získávání nových zkušeností,
vědomostí, kladných návyků.

Pevně věříme, že naše prá-
ce je přínosem nejen pro naše
klienty, a doufáme, že budeme
moci pomáhat i nadále.

Text a foto: Michaela Hončíková,
občanské sdružení Ryzáček

Příspěvky v této
rubrice jsou výhradně
dílem čtenářů,
a nemusejí tak vždy
korespondovat
s názory redakce.
Vyhrazujeme si
možnost krácení textů.
Anonymní materiály
neotiskujeme!

I vy můžete přispět do svých novin. Podělte se s ostatními čtenáři o vše, co vás ve vašem okolí zaujalo, potěšilo, nebo na-
opak rozzlobilo. Zde je prostor pro vaše články, názory, verše či zajímavé fotografie všeho druhu. Neostýchejte se ukázat
ostatním čtenářům snímky svých čtyřnohých miláčků, dětí, kamarádů, oslav, zážitků z cest a všeho, co je pro vás důleži-
té. Pište na: reporter.sumperskyajesenicky@denik.cz

Charitky přibližují koncept
společenské odpovědnosti
Charitky jsou rafinované,
společensky odpovědné re-
klamní předměty pro jakéko-
liv personifikované firemní
sdělení. Deset procent z ceny
tohoto předmětu je věnováno
na projekty podporující roz-
voj, vzdělávání a společenské
chování dětí.

Charitky se rozhodly jako
svůj reklamní předmět použít
bonbony, které v koši nikdy
nekončí. Balení cukrátek po-
skytuje velkou plochu vyme-
zenou personifikovanému
sdělení, tedy reklamě.

Nápad se zrodil v hlavě ing.
Miriam Janyškové. „Každý
má své sny. Jsem přesvědče-
na, že i velké sny se mohou
uskutečnit, pokud pro ten sen
žijeteavěřítevnějcelýmsvým
srdcem. Tak vznikl i projekt
Charitky – projekt, kterým se
snažím ovlivnit budoucnost
tím nejpřirozenějším způso-
bem – přes naše děti.

Dětem můžeme ukázat ces-
tu k toleranci, vzájemné po-
moci, úctě, porozumění a pro-
střednictvím dětí udělat spo-
lečnost spokojenější a šťast-
nější. Jsem přesvědčena, že
nejlepší výchovou je osobní
příklad,“ říká Miriam Janyš-
ková, ředitelka projektu.

Paní Janyšková, matka
čtyřletého syna Matýska, si
uvědomila, jak důležité je pod-
porovat rozvoj dětí a rozhodla
se neponechat nic náhodě. Za-
ložila značku Charitky, která
dává možnost naplnění zá-
vazků společenské odpověd-
nosti jak jednotlivcům, tak
nadacím a organizacím. Hlav-
ním cílem projektu je podpo-
rovat vzdělávání a rozvoj dětí.

V současné době s Charit-
kami spolupracuje celá řada
nadací a firem. Do projektu se
zapojila organizace Dobrý

skutek, společnost AC Nielsen
i organizace Dejme dětem šan-
ci. Projekt Charitky má již za
sebou první úspěchy, které
nelze nazvat jinak než šťastné
příběhy dětí.

S Charitkami se můžete se-
tkat i na Facebooku. Více in-
formací o projektu Charitky
můžete získat na jejich webo-
vých stránkách www.charit-
ky.com. www.charitky.com


